中英文对照法律类编

# 刑法

**CRIMINAL LAW** 

中国法制出版社

=NGIISH

#### 图书在版编目(CIP)数据

中英文对照法律类编/中国法制出版社编.一北京:中国法制出版社,2002.12

ISBN 7 - 80182 - 049 - 5

Ⅰ.中… Ⅱ.中… Ⅲ.法律 - 汇编 - 中国 - 汉、英 Ⅳ.D920.9

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2002) 第 095110 号

#### 中英文对照法律类编

刑 法

#### Criminal Law

经销/新华书店

印刷/河北省涿州市新华印刷厂

开本/880×1230毫米 32

版次/2003年1月第1版

印张/11.75 字数/232 千 2003 年 1 月第 1 次印刷

中国法制出版社出版

书号 ISBN 7-80182-049-5/D·1015

北京西单横二条2号 邮政编码100031

传真: 66062741

总定价: 800.00元

本册定价: 35.00 元

发行部电话: 66062752 编辑部电话: 66062738 邮购部电话: 66033288 读者俱乐部电话: 660265%

# 見 录

中华人民共和国刑法	)
(1979年7月1日第五届全国人民代表大会第二	
次会议通过 1997年3月14日第八届全国人民	
代表大会第五次会议修订 1997年3月14日中	
华人民共和国主席令第83号公布)	
Criminal Law of the People's Republic of China (3	)
(Adopted at the Second Session of the Fifth National	
People's Congress on July 1, 1979, Revised at the Fifth	
Session of the Eighth National People's Congress on March	
14, 1997, and promulgated by Order No. 83 of the	
President of the People's Republic of China on March 14,	
1997)	
全国人民代表大会常务委员会关于严惩组织、运送	
他人偷越国(边)境犯罪的补充规定(236	5)
(1994年3月5日第八届全国人民代表大会常务	
委员会第六次会议通过 1994年3月5日中华	
人民共和国主席令第 19 号公布)	
Supplementary Provisions of the Standing Committee of	
the National People's Congress on the Severe Punishment	
of the Crimes of Organizing or Transporting Other	
Person (s) to Illegally Cross the National Border	
(Frontier) (237	")
(Adopted at the Sixth Meeting of the Standing Committee	
of the Eighth National People's Congress on March 5,	
1994, promulgated by Order No. 19 of the President of	
the People's Republic of China on March 5, 1994)	
全国人民代表大会常务委员会关于惩治破坏金融	
秩序犯罪的决定(246	5)
(1995年6月30日第八届全国人民代表大会常	
务委员会第十四次会议通过 1995年6月30日	

中华人民共和国主席令第52号公布)	
Decision of the Standing Committee of the National	
People's Congress on Punishment of Crimes of Disrupting	
Financial Order ·····	(247)
(Adopted at the 14th Meeting of the Standing Committee	
of the Eighth National People's Congress on June 30,	
1995, promulgated by Order No. 52 of the President of	
the People's Republic of China on June 30, 1995)	
全国人民代表大会常务委员会关于惩治虚开、伪造	
和非法出售增值税专用发票犯罪的决定	(264)
(1995年10月30日第八届全国人民代表大会常	
务委员会第十六次会议通过 1995年 10月 30	
日中华人民共和国主席令第 57 号公布)	
Decision of the Standing Committee of the National	
People's Congress on Punishing Crimes of Falsely Making	
Out, Forging or Illegally Selling Special Invoices for	
Value-added Tax ·····	(265)
(Adopted at the 16th Meeting of the Standing Committee	
of the Eighth National People's Congress on October 30,	
1995, promulgated by Order No. 57 of the President of	
the People's Republic of China on October 30, 1995)	
全国人民代表大会常务委员会关于惩治骗购外汇、	
逃汇和非法买卖外汇犯罪的决定	(272)
(1998年 12月 29日第九届全国人民代表大会常	
务委员会第六次会议通过 1998年 12月 29日	
中华人民共和国主席令第 14 号公布)	
Decision of the Standing Committee of the National	
People's Congress on Punishing Crimes of Fraudulently	
Purchasing, Evading and Illegally Trading in Foreign	, ,
Exchange · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·	(273)
(Adopted at the Sixth Meeting of the Standing Committee	
of the Ninth National People's Congress on December 29,	
1998, and promulgated by Order No. 14 of the President	
of the People's Republic of China on December 29,	
1998)	()
中华人民共和国刑法修正案	(278)

(1999年 12月 25日第九届全国人民代表大会常	
务委员会第十三次会议通过 1999 年 12 月 25	
日中华人民共和国主席令第27号公布)	
Amendment to the Criminal Law of the People's Republic	
of China	(279)
(Adopted at the 13th Meeting of the Standing Committee	
of the Ninth National People's Congress on December 25,	
1999, promulgated by Order No. 27 of the President of	
the People's Republic of China on December 25, 1999)	
中华人民共和国刑法修正案(二)	(286)
(2001年8月31日第九届全国人民代表大会常	
务委员会第二十三次会议通过 2001年8月31	
日中华人民共和国主席令第56号公布)	
Amendment II to the Criminal Law of the People's	
Republic of China	(287)
(Adopted at the 23 rd Meeting of the Standing Committee	
of the Ninth National People's Congress on August 31,	
2001 )	, .
中华人民共和国刑法修正案(三)	(288)
(2001年 12月 29日第九届全国人民代表大会常务	
委员会第二十五次会议通过 2001年12月29日	
中华人民共和国主席令第64号公布)	
Amendment III to the Criminal Law of the People's	, ,
Republic of China	(289)
(Adopted at the 25th Meeting of the Standing Committee	
of the Ninth National People's Congress on December 29,	
2001)	
全国人民代表大会常务委员会关于〈中华人民共和	(20.1)
国刑法〉第九十三条第二款的解释	(294)
(2000年4月29日第九届全国人民代表大会常	
务委员会第十五次会议通过)	
Interpretation of the Standing Committee of the National	
People's Congress on the Second Paragraph of Article 93 of	(205)
the Criminal Law of the People's Republic of China	(295)
(Adopted at the 15 <sup>th</sup> Meeting of the Standing Committee	
of the Ninth National People's Congress on April 29,	

2000)
全国人民代表大会常务委员会关于《中华人民共和
国刑法〉第二百二十八条、第三百四十二条、第四百
一十条 <b>的解释</b> (298)
(2001年8月31日第九届全国人民代表大会常
务委员会第二十三次会议通过)
Interpretation by the Standing Committee of National
People's Congress Regarding Articles 228, 342 and 410 of
the Criminal Law of the People's Republic of China (299)
(adopted at the 23rd Meeting of the Standing Committee
of the Ninth National People's Congress on August 31,
2001)
全国人民代表大会常务委员会关于取缔邪教组织、
防范和惩治邪教活动的决定(300)
(1999年 10月 30日第九届全国人民代表大会常
务委员会第十二次会议通过)
Decision of the Standing Committee of the National
People's Congress on Banning Cult Organizations,
Guarding Against and Punishing Cult Activities (301)
(Adopted at the 12th Meeting of the Standing Committee
of the Ninth National People's Congress on October 30,
1999)
全国人民代表大会常务委员会关于维护互联网安
全的决定(304)
(2000年 12月 28日 第九届全国人民代表大会
常务委员会第十九次会议通过)
Decision of the Standing Committee of the National
People's Congress on Preserving Computer Network
Security
(Adopted at the 19th Meeting of the Standing Committee
of the Ninth National People's Congress on December 28,
2000)
最高人民法院关于执行〈中华人民共和国刑法〉确
定罪名的规定
(1997年12月11日 法释[1997]第9号)
Rules of the Supreme People's Court on Executing the
4

Determination of Charges of the Criminal Law of the	
People's Republic of China ·····	(313)
(Fa Shi [1997] No. 9 December 11,1997)	
最高人民法院关于适用刑法时间效力规定若干问	
題的解释	(362)
(1997年9月25日 法释[1997]5号)	
Interpretation of the Supreme People's Court on the	
Application of the Regulations of the Time Limit of the	
Criminal Law	(363)
(Fa Shi [1997] No. 5 September 25, 1997)	
最高人民法院关于适用刑法第十二条几个问题的	
解释	(366)
(1997年12月31日 法释[1997]第12号)	
Interpretation of the Supreme People's Court on Some	
Issues Concerning the Application of Article 12 of the	
Criminal Law	(367)
(Fa Shi [1997] No. 12 December 31,1997)	
最高人民法院关于刑事裁判文书中刑期起止日期	
如何表述问题的批复	(368)
(2000年2月13日 法释[2000]第7号)	
Reply of the Supreme People's Court on How to Express	
the Beginning Dates and Closing Dates of the Term of	
Imprisonment in Criminal Adjudicative Documents	(369)
(Fa Shi [2000] No. 7 February 13,2000)	
· · · · · · · · · · · · · · · · · · ·	

# 中英文对照法律类编

# 刑 法 Criminal Law

中国法制出版社 China Legal Publishing House

# 中华人民共和国刑法

(1979年7月1日第五届全国人民代表大会第二次会议通过 1997年3月14日第八届全国人民代表大会第五次会议修订 1997年3月14日中华人民共和国主席令第83号公布 自1997年10月1日起施行)

### 目 录

#### 第一编 总 则

第一章 刑法的任务、基本原则和适用范围

第二章 犯 罪

第一节 犯罪和刑事责任

第二节 犯罪的预备、未遂和中止

第三节 共同犯罪

第四节 单位犯罪

第三章 刑 罚

第一节 刑罚的种类

第二节 管 制

第三节 拘 役

第四节 有期徒刑、无期徒刑

第五节 死 刑

第六节 罚 金

第七节 剥夺政治权利

第八节 没收财产

第四章 刑罚的具体运用

第一节 量 刑

第二节 累 犯

第三节 自首和立功

第四节 数罪并罚

# Criminal Law of the People's Republic of China

(Adopted at the Second Session of the Fifth National People's Congress on July 1, 1979, Revised at the Fifth Session of the Eighth National People's Congress on March 14, 1997, and promulgated by Order No. 83 of the President of the People's Republic of China on March 14, 1997, and effective as of the date of promulgation)

#### **Contents**

#### Part One General Provisions

t One Genera	I TIUVISIOIIS
Chapter I	The Aim, Basic Principles and Scope of Application of the
	Criminal Law
Chapter II	Crimes
Section 1	Crimes and Criminal Responsibility
Section 2	Preparation for a Crime, Criminal Attempt and Discontinuation
	of a Crime
Section 3	Joint Crimes
Section 4	Crimes Committed by a Unit
Chapter III	Punishments
Section 1	Types of Punishments
Section 2	Public Surveillance
Section 3	Criminal Detention
Section 4	Fixed-term Imprisoment and Life Imprisonment
Section 5	The Death Penalty
Section 6	Fines
Section 7	Deprivation of Political Rights
Section 8	Confiscation of Property
Chapter IV	The Concrete Application of Punishments
Section 1	Sentencing
Section 2	Recidivists
Section 3	Voluntary Surrender and Meritorious Performance
Section 4	Combined Punishment for Several Crimes

 第五节
 缓
 刑

 第六节
 减
 刑

第七节 假 释

第八节 时 效

第五章 其他规定

#### 第二编 分 则

第一章 危害国家安全罪

第二章 危害公共安全罪

第三章 破坏社会主义市场经济秩序罪

第一节 生产、销售伪劣商品罪

第二节 走私罪

第三节 妨害对公司、企业的管理秩序罪

第四节 破坏金融管理秩序罪

第五节 金融诈骗罪

第六节 危害税收征管罪

第七节 侵犯知识产权罪

第八节 扰乱市场秩序罪

第四章 侵犯公民人身权利、民主权利罪

第五章 侵犯财产罪

第六章 妨害社会管理秩序罪

第一节 扰乱公共秩序罪

第二节 妨害司法罪

第三节 妨害国(边)境管理罪

第四节 妨害文物管理罪

第五节 危害公共卫生罪

第六节 破坏环境资源保护罪

第七节 走私、贩卖、运输、制造毒品罪

第八节 组织、强迫、引诱、容留、介绍卖淫罪

第九节 制作、贩卖、传播淫秽物品罪

第七章 危害国防利益罪

第八章 贪污贿赂罪

Sequence of Settletice	Section	5	Suspension	of	Sentence
------------------------	---------	---	------------	----	----------

Section 6 Commutation of Punishment

Section 7 Parole

Section 8 Limitation

Chapter V Other Provisions

#### Part Two Specific Provisions

Chapter I Crimes of Endangering National Security
Chapter II Crimes of Endangering Public Security

Chapter III Crimes of Disrupting the Order of the Socialist Market Economy

Section 1 Crimes of Producing and Marketing Fake or Substandard
Commodities

Section 2 Crimes of Smuggling

Section 3 Crimes of Disrupting the Order of Administration of Companies and Enterprises

Section 4 Crimes of Disrupting the Order of Financial Administration

Section 5 Crimes of Financial Fraud

Section 6 Crimes of Jeopardizing Administration of Tax Collection

Section 7 Crimes of Infringing on Intellectual Property Rights

Section 8 Crimes of Disrupting the Market Order

Chapter IV Crimes of Infringing upon Citizens' Right of the Person and Democratic Rights

Chapter V Crimes of Property Violation

Chapter VI Crimes of Obstructing the Administration of Public Order

Section 1 Crimes of Disturbing Pubic Order

Section 2 Crimes of Impairing Judicial Administration

Section 3 Crimes Against Control of National Border (Frontier)

Section 4 Crimes Against Control of Cultural Relics

Section 5 Crimes of Impairing Public Health

Section 6 Crimes of Impairing the Protection of Environment and Resources

Section 7 Crimes of Smuggling, Trafficking in, Transporting and Manufacturing Narcotic Drugs

Section 8 Crimes of Organizing, Forcing, Luring, Sheltering or Procuring Other Persons to Engage in Prostitution

Section 9 Crimes of Producing, Selling, Disseminating Pomographic Materials

Chapter VII Crimes of Impairing the Interests of National Defence

Chapter VIII Crimes of Embezzlement and Bribery

第九章 渎职罪 第十章 军人违反职责罪 附 则

# 第一编 总 则

## 第一章 刑法的任务、基本原则和适用范围

第一条 为了惩罚犯罪,保护人民,根据宪法,结合我国同犯罪作斗争的具体经验及实际情况,制定本法。

第二条 中华人民共和国刑法的任务,是用刑罚同一切犯罪行为作斗争,以保卫国家安全,保卫人民民主专政的政权和社会主义制度,保护国有财产和劳动群众集体所有的财产,保护公民私人所有的财产,保护公民的人身权利、民主权利和其他权利,维护社会秩序、经济秩序,保障社会主义建设事业的顺利进行。

第三条 法律明文规定为犯罪行为的,依照法律定罪处刑;法律没有明文规定为犯罪行为的,不得定罪处刑。

**第四条** 对任何人犯罪,在适用法律上一律平等。不允许任何 人有超越法律的特权。

**第五条** 刑罚的轻重,应当与犯罪分子所犯罪行和承担的刑事 责任相适应。

第六条 凡在中华人民共和国领域内犯罪的,除法律有特别规定的以外,都适用本法。

凡在中华人民共和国船舶或者航空器内犯罪的,也适用本法。

犯罪的行为或者结果有一项发生在中华人民共和国领域内的, 就认为是在中华人民共和国领域内犯罪。 Chapter IX Crimes of Dereliction of Duty

Chapter X Crimes of Servicemen's Transgression of Duties

#### Supplementary Provisions

#### Part One General Provisions

# Chapter I The Aim, Basic Principles and Scope of Application of the Criminal Law

- **Article 1** In order to punish crimes and protect the people, this Law is enacted on the basis of the Constitution and in the light of the concrete experiences and actual circumstances in China's fight against crimes.
- Article 2 The aim of the Criminal Law of the People's Republic of China is to use criminal punishments to fight against all criminal acts in order to safeguard security of the State, to defend the State power of the people's democratic dictatorship and the socialist system, to protect property owned by the State, and property collectively owned by the working people and property privately owned by citizens, to protect citizens' rights of the person and their democratic and other rights, to maintain public and economic order, and to ensure the smooth progress of socialist construction.
- Article 3 For acts that are explicitly defined as criminal acts in law, the offenders shall be convicted and punished in accordance with law; otherwise, they shall not be convicted or punished.
- **Article 4** The law shall be equally applied to anyone who commits a crime. No one shall have the privilege of transcending the law.
- **Article 5** The degree of punishment shall be commensurate with the crime committed and the criminal responsibility to be borne by the offender.
- Article 6 This Law shall be applicable to anyone who commits a crime within the territory and territorial waters and space of the People's republic of China, except as otherwise specifically provided by law.

This Law shall also be applicable to anyone who commits a crime on board a ship or aircraft of the People's Republic of China.

If a criminal act or its consequence takes place within the territory or territorial waters or space of the People's Republic of China, the crime shall be deemed to have been committed within the territory and territorial waters and space of the People's Republic of China.

第七条 中华人民共和国公民在中华人民共和国领域外犯本法规定之罪的,适用本法,但是按本法规定的最高刑为3年以下有期徒刑的,可以不予追究。

中华人民共和国国家工作人员和军人在中华人民共和国领域外 犯本法规定之罪的,适用本法。

第八条 外国人在中华人民共和国领域外对中华人民共和国国家或者公民犯罪,而按本法规定的最低刑为3年以上有期徒刑的,可以适用本法,但是按照犯罪地的法律不受处罚的除外。

第九条 对于中华人民共和国缔结或者参加的国际条约所规定的罪行,中华人民共和国在所承担条约义务的范围内行使刑事管辖权的,适用本法。

第十条 凡在中华人民共和国领域外犯罪,依照本法应当负刑事责任的,虽然经过外国审判,仍然可以依照本法追究,但是在外国已经受过刑罚处罚的,可以免除或者减轻处罚。

第十一条 享有外交特权和豁免权的外国人的刑事责任,通过 外交途径解决。

第十二条 中华人民共和国成立以后本法施行以前的行为,如果当时的法律不认为是犯罪的,适用当时的法律;如果当时的法律认为是犯罪的,依照本法总则第四章第八节的规定应当追诉的,按照当时的法律追究刑事责任,但是如果本法不认为是犯罪或者处刑较轻的,适用本法。

Article 7 This Law shall be applicable to any citizen of the People's Republic of China who commits a crime prescribed in this Law outside the territory and territorial waters and space of the People's Republic of China; however, if the maximum punishment to be imposed is fixed term imprisonment of not more than three years as stipulated in this Law, he may be exempted from the investigation for his criminal responsibility.

This Law shall be applicable to any State functionary or serviceman who commits a crime prescribed in this Law outside the territory and territorial waters and space of the People's Republic of China.

Article 8 This Law may be applicable to any foreigner who commits a crime outside the territory and territorial waters and space of the People's Republic of China against the State of the People's Republic of China or against any of its citizens, if for that crime this Law prescribes a minimum punishment of fixed-term imprisonment of not less than three years; however, this does not apply to a crime that is not punishable according to the laws of the place where it is committed.

Article 9 This Law shall be applicable to crimes which are stipulated in international treaties concluded or acceded to by the People's Republic of China and over which the People's Republic of China exercises criminal jurisdiction within the scope of obligations, prescribed in these treaties, it agrees to perform.

Article 10 Any person who commits a crime outside the territory and territorial waters and space of the People's Republic of China, for which according to this Law he should bear criminal responsibility, may still be investigated for his criminal responsibility according to this Law, even if he has already been tried in a foreign country. However, if he has already received criminal punishment in the foreign country, he may be exempted from punishment or given a mitigated punishment.

Article 11 The criminal responsibility of foreigners who enjoy diplomatic privileges and immunities shall be solved through diplomatic channels.

Article 12 If an act committed after the founding of the People's Republic of China and before the entry into force of this Law was not deemed a crime under the laws at the time, those laws shall apply. If the act was deemed a crime under the laws in force at the time and is subject to prosecution under the provisions of Section 8, Chapter IV of the General Provisions of this Law, criminal responsibility shall be investigated in accordance with those laws. However, if according to this Law the act is not deemed a crime or is subject to a lighter punishment, this Law shall apply.

本法施行以前,依照当时的法律已经作出的生效判决,继续有效。

## 第二章 犯 罪

#### 第一节 犯罪和刑事责任

第十三条 一切危害国家主权、领土完整和安全,分裂国家、 颠覆人民民主专政的政权和推翻社会主义制度,破坏社会秩序和经 济秩序,侵犯国有财产或者劳动群众集体所有的财产,侵犯公民私 人所有的财产,侵犯公民的人身权利、民主权利和其他权利,以及 其他危害社会的行为,依照法律应当受刑罚处罚的,都是犯罪,但 是情节显著轻微危害不大的,不认为是犯罪。

**第十四条** 明知自己的行为会发生危害社会的结果,并且希望或者放任这种结果发生,因而构成犯罪的,是故意犯罪。

故意犯罪, 应当负刑事责任。

第十五条 应当预见自己的行为可能发生危害社会的结果,因为疏忽大意而没有预见,或者已经预见而轻信能够避免,以致发生这种结果的,是过失犯罪。

过失犯罪, 法律有规定的才负刑事责任。

第十六条 行为在客观上虽然造成了损害结果,但是不是出于 故意或者过失,而是由于不能抗拒或者不能预见的原因所引起的, 不是犯罪。

第十七条 已满 16 周岁的人犯罪,应当负刑事责任。

已满 14 周岁不满 16 周岁的人,犯故意杀人、故意伤害致人重伤或者死亡、强奸、抢劫、贩卖毒品、放火、爆炸、投毒罪的,应当负刑事责任。

已满 14 周岁不满 18 周岁的人犯罪,应当从轻或者减轻处罚。

10